
صف بندی سیاسی عجیب در بنر شهرداری

 ! قالیباف اول عراقچی آخر
شهرداری تهران در اقدامی ویژه بنر جدید شهرداری تهران 
را که دربردارنده تصاویری از مسعود پزشکیان، محمدباقر 
قالیباف، سردار قاآنی و عباس عراقچی است، در سطح شهر 
نصب کرده است. اما آنچه در تصویر این بنرها تحت عنوان 
« توجه بسیاری از کاربران فضای مجازی و فعالین  »لشگر نصر
سیاسی را به خود جلب کرده ترتیب ایستادن این افراد است. 
نخست محمدباقر قالیباف، دوم مسعود پزشکیان، سوم 
گرچه در بسیاری از  سردار قاآنی و در آخر نیز عباس عراقچی. ا
کانی«  رسانه ها و کانال های خبری این بنر به عنوان »اقدام زا
کانی  خوانده شده است و البته با توجه به مسئولیت علیرضا زا
در شهرداری تهران چنین موضوعی از اساس منتفی نیست، 
اما یک احتمال دیگر نیز در این طراحی وجود دارد. فراموش 
نکنیم محمدباقر قالیباف سال های سال شهردار تهران 
بوده است و هنوز بخشی از نیروهای میانی شهرداری تهران، 
نیروهای نزدیک به محمدباقر قالیباف هستند. تفکر پشت 
طراحی این بنر و ترتیب قرارگرفتن افراد اما به دنبال القای 
چه پیامی است؟ شاید این اقدام محمدباقر قالیباف در 
سفر به بیروت و بازدید از محل شهادت سیدحسن نصرا... 
به اندازه ای مهم بوده که باید درصدر »مردان این میدان« 
ل قالیباف را سر صف قرار داده  گر این استدلا قرار بگیرد. ا
قرارگرفتن فرمانده سپاه قدس در سومین  است، منطق 
گر جای قرارگرفتن افراد مبنی بر سفر به  جایگاه چیست؟ ا
مناطق پرخطر در روزهای اخیر بوده است با چه منطقی 
قاآنی سومین جایگاه و عباس عراقچی نفر آخر لیست است؟ 
از اساس با چه منطقی رئیس جمهور در پشت سر رئیس 
مجلس قرار گرفته است و جلوتر از فرمانده سپاه قدس و وزیر 
امور خارجه؟ این نوشتار به دنبال ارزش گذاری بر اهمیت یا 
ضرورت سفر اخیر محمدباقر قالیباف به بیروت نیست بلکه 
مساله اصلی تقسیم بندی و استفاده سیاسی و تفکیک خودی 
و غیرخودی حتی در مساله ای همانند موضوع مقاومت و 
رخدادهای منطقه از منظر تفکرات پشت این تریبون است. آیا 
در مساله ای همچون مقاومت و منطقه هم باید تفکیک های 
سیاسی »کیهان« گونه در دستورکار رسانه ای نهادی همچون 
شهرداری باشد؟ این دست فرمان قرار است چه دستاوردی 
را ایجاد کند؟ علاوه بر این ابهامات در پمپاژ چنین پیام ها و 
تصاویری، مساله دیگر موضوعی است که چنین رفتارهایی 
در هاله و پیرامون دولت ایجاد می کند. اینکه دولت پزشکیان 
به هر دلیلی تصمیم به تعیین ترکیب خاصی برای کابینه گرفت 
و سهمی به رقبا نیز دادن، قاعدتا باید با بازخورد مثبت این 
جریان روبه رو شود نه اینکه در کار رسانه ای و تبلیغاتی، حتی 
بر روی موضوعاتی همچون محور مقاومت آش را آنقدر شور 

کنند که روال کار را با مشکل مواجه کنند. 
انتظار می رفت جریان اصولگرا و انقلابی از هر طیف و جریانی 
وقتی هر مساله ای را انتخاباتی و سیاسی می کند حداقل 
در موضوع مقاومت و وضعیت کشور دست از این اقدامات 
بردارد. جای تاسف که کار شهرداری تهران و درگیری های 
طیف های سیاسی و عطش برای خودنمایی در دل جریان 
اصولگرایی به جایی رسیده که ترتیب قرارگرفتن افراد در یک 
بنر شهرداری هم دستمایه نوعی سهم خواهی می شود. 
قرارگرفتن محمدباقر قالیباف در صدر این بنر نمی تواند 
دستاوردی بیشتر از سفر او به مرکز بیروت برایش به ارمغان 
بیاورد. حتی ممکن است فضای ایجاد شده برای او در این 
خصوص را نیز تحت الشعاع قرار دهد و به نوعی ضدتبلیغ 
برایش عمل کند. علاوه بر این در شرایطی که کشور در حالت 
یک آماده باش در برابر رژیم اسرائیل است تقسیم نیروها به 
اول صف و آخر صف چه پیامی را به بیرون مخابره می کند؟ 
اینکه محمدباقر قالیباف در صف صدر حوزه مقاومت باشد 
با چه تعریفی از چارت سیاست خارجی حاصل شده است؟ 
چرا بخشی از نیروهای سیاسی تصور می کنند با بنر می توانند 

قهرمان سازی داشته باشند؟ 
 دولت را پشیمان نکنید

جواد امام سخنگوی جبهه اصلاحات ایران اقدام عجیب و 
ج از عرف شهرداری تهران در نصب بیلبوردهای شهری با  خار
جلوداری رئیس مجلس و قراردادن رئیس جمهور پشت سر او را در 
توئیتی رونمایی از  قانون اساسی جدید خواند و در شبکه ایکس 
نوشت: »ظاهرا در ذهن آقایان نظام ریاستی جای خود را به  نظام 
پارلمانی داده است.« سخنگوی جبهه اصلاحات ایران در بخش 
دیگری از توئیت خود نوشت: »انتخاب وزرا، استانداران، معاونان، 
مدیران میانی و سازمان های تحت پوشش دولت از میان جریان 
رقیب و عدم به کارگیری نیروهای شناسنامه دار متعلق به جریان 
پیروز عملا شعار  وفاق را معلق کرده و بر تضعیف قوه مجریه و 

نادیده  انگاشتن جریان پیروز انتخابات مهر تأیید زده است.«
کرد: »دولت ها، بدون توجه به نظر  کید  او همچنین تا
کثریت جامعه و شبکه  حامیان شان محکوم به تضعیف و  ا
شکست هستند.« اظهارات امام درباره این تصویر البته از نظر 
ماهیت انتقادی ریشه ای قدیمی تر از عمر این بیلبورد دارد. 
بخشی از جریان اصلاحات از ابتدای معرفی کابینه مسعود 
پزشکیان نسبت به حضور چهره های غیراصلاح طلب در 
اطراف پزشکیان انتقاد داشتند. این جریان اعتقاد دارد که 
شیوه پزشکیان در سهم دادن به جریان رقیب نه تنها هیچ 
فضیلتی محسوب نمی شود که در عمل سرمایه اجتماعی 
را نیز با تهدید  پزشکیان به عنوان رئیس جمهور منتخب 
کید امام بر اینکه دولت ها بدون توجه به نظر  مواجه می کند. تا
کثریت جامعه و »شبکه حامیان شان« محکوم به شکست  ا
هستند نیز از همین رویکرد ناشی می شود چرا که بر اساس 
این دیدگاه، حامیان مسعود پزشکیان و کسانی که به او در 
انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۳ رای دادند یا از او حمایت 
کردند، مایل به حضور چهره های نزدیک به جریان رقیب در 
هر سطحی از دولت نبودند چرا که در این صورت به خود آن 
فرد رای می دادند. رفتارهای این چنینی توسط شهرداری 
کانی  تهران با دستور هر کسی که انجام شده- خواه علیرضا زا
برای تسویه حساب با مسعود پزشکیان و وزیر امور خارجه اش، 
خواه با برنامه ریزی لشکر باقی مانده از قالیباف در بخش 
میانی و نیروهای انسانی شهرداری تهران- می تواند بیش از 
آنکه اتمسفری از وفاق ملی در برابر موضوعات و مشکلات 
منطقه را ایجاد کند، سنگی بر بنای نوساز دولت چهاردهم 
و تلاش برای آرام کردن و همراه کردن تلقی شود. سنگی که 

خودی ها همیشه بر غیرخودی ها زده اند و می زنند. 

گویی  شفیعی:  مطهره  ملی-  آرمان 
دولت  به  حمله  رمز  ظریف  محمدجواد 
پزشکیان است. در نگاه کلی ظریف به خاطر 
رویکردهای دیپلماتیک اش، به ویژه پس از 
توافق هسته ای برجام، با انتقادات فراوانی 
مواجه شد. برخی از گروه ها معتقد بودند که 
این سیاست ها به منافع ملی آسیب می زند. 
انتقادات نسبت به روابط ایران با کشورهای 
غربی و به ویژه ایالات متحده از دیگر دلایل 
حمله به او بود. برخی از دلواپسان مدعی 
سبب  ظریف  بین المللی  تعاملات  هستند 
تضعیف مواضع ایران در برابر دشمنان شده 
که محلی از اعراب ندارد. در مسائل داخلی 
هم دلواپسان به اقدامات و سیاست های 
داخلی ظریف به ویژه پس از حضورش در 
کنار پزشکیان انتقاد دارند و برخی او را به 
عدم توانایی در حل مشکلات اقتصادی و 

اجتماعی متهم می کنند. 
  خودنمایی با هجمه به ظریف 

اخیرا حمید رسایی، نماینده تهران در 
کانال شخصی خود روایتی از دیدار مسعود 
پزشکیان با نمایندگان تهران منتشر کرد. بنا 
به گفته حمید رسایی، پزشکیان در پاسخ 
به سوالی درباره حضور غیرقانونی ظریف 
گفته است:  در جایگاه معاونت راهبردی 
»آقای ظریف بیرون مانده بود، اپوزسیون 
کنترل  که باشد  ما می شد، داخل دولت 
کنش های بسیاری  می شود.« این سخنان وا
را در فضای سیاسی کشور به همراه داشت 
که یوسف پزشکیان در حساب  به نحوی 
ایکس  اجتماعی  شبکه  در  خود  کاربری 
ح برخی روایت ها درباره  در پاسخ به طر
دیدگاه پدرش به محمدجواد ظریف نوشت: 
حرفم  گفتند  پرسیدم،  رئیس جمهور  » از 
نتیجه  گفته ام.  همیشه  که  بوده  همان 
تنگ نظری ها بیرون راندن دلسوزان توانمند 
از دایره انقلاب است. مواضع  وفاق ستیز به 
صلاح ایران  نیست. دوستی و برادری ام با 
آقای دکتر ظریف خدشه ناپذیر و خیرخواهی 
و وفاداری ایشان به نظام و ایران انکارناپذیر 
است.« رسایی در پاسخ به پسر پزشکیان 
می شود  گفته  چه  الان  »اینکه  نوشت: 
صحت سنجی  برای  راه  دو  نیست.  مهم 
فایل  رئیس جمهور  دفتر   .۱ دارد:  وجود 
منتشر  را  پزشکیان  آقای  کوتاه  سخنان 

هیچ  ایشان  سخنان  که  به خصوص  کند. 
۲. نمایندگان  نکته محرمانه ای نداشت. 
گر  ا کنند.  را تکذیب  ، ادعای بنده  حاضر
که نمی شود( ظریف  صوت منتشر نشد )
کند.« از سوی دیگر  گوش  حتما خودش 
دلواپسان بر ادعای خود اصرار دارند چنانکه 
« نوشت: »با برخی از نمایندگان  »رجانیوز
حاضر در این جلسه تماس گرفتیم تا صحت 
از  تعدادی  کنیم.  بررسی  را  سخنان  این 
نمایندگان بدون تکذیب این سخنان حاضر 
به مصاحبه نشدند اما ۳ نماینده با تایید این 
سخنان اعلام کردند که مسعود پزشکیان 
این عبارت ها را درباره محمدجواد ظریف 
به کار برده است. حسام الدین آشنا مشاور 
گر آقای  روحانی هم در توئیتی نوشت: »ا
رسایی مطلبی را از قول آقای پزشکیان نقل 
کند؛ شما می پذیرید؟« پس از آن رسایی 
پاسخ داد: »شما که در انتشار فایل صوتی 
سابقه  دارید و تجربه خوبی کسب کردید، 
فایل صوتی جلسه را منتشر کنید تا سیه روی 

شود هر که در او غش باشد.«
   قانون چه می گوید؟ 

هجمه به دولت به ویژه پزشکیان به خاطر 
طی  است.  یافته  افزایش  ظریف  حضور 
گذشته، فشارهای نمایندگان و  چند روز 
تندروها برای برکناری محمدجواد ظریف، 
معاون راهبردی رئیس جمهوری از دولت 
کار به جایی رسیده  بیشتر شده است و 
که برخی از نمایندگان مسعود پزشکیان، 
رئیس جمهوری را تهدید به برکناری و زندان 

می کنند. معاون اسبق قوانین مجلس با 
داشت:  بیان  پزشکیان  تهدید  به  اشاره 
 »شاید دلیل حساسیت ها به آقای ظریف 
به خاطر مخالفت برخی افراد با برجام است 
و نقش ایشان را در تصویب برجام پررنگ 
را در خودشان  او  با  می بینند و دشمنی 
نهادینه کرده اند. اما اینکه ما با همچنین 
رئیس جمهوری  با  بخواهیم  ادبیاتی 
مجلس  نماینده  شأن  در  کنیم  صحبت 
نیست.« وی ادامه داد:  »تصدی مشاغل 
حساس قانونی است که مقداری شتاب زده 
تصویب شد. گاهی اوقات تصویب قوانین 
و موضع گیری های ما به خاطر حادثه ای 
است که ممکن است اتفاق افتاده باشد.« 
کنش به  حسین میرمحمد صادقی، در وا
اینکه این روزها فشارهای زیادی از سوی 
برکناری  برای  پزشکیان  آقای  به  مجلس 
آقای ظریف وارد می شود، علت این فشارها 
از نگاه شما چیست، گفت: »من نمی دانم 
کشور ما  آن چیست. متاسفانه در  دلیل 
کوچک ترین  به  که  داریم  تخصصی  یک 
بهانه ای نیروهای خودمان را از حیز انتفاع 
بیندازیم و از آنان استفاده نکنیم. آقای 
دکتر ظریف توانمندی هایی دارد و باید از 
کرد.  کشور استفاده  آن در جهت ارتقای 
ممکن است به ایشان نقدی وارد باشد که 
این انتقادات باید در جای خودش باشد 
اما اینکه به خاطر مسائل جناحی و سیاسی 
افراد را بخواهیم از حیز انتفاع بیندازیم و 
کشور را از تخصص و تجربه آنان محروم کنیم، 

کار درستی نیست. به نظر من، قانون تصدی 
مشاغل حساس قانونی است که یک مقدار 

شتاب زده تصویب شد.«
   امید به معنای دروغ گفتن نیست

اما این پایان کار نبود و خود ظریف هم 
کنش نشان  به این اتفاقات و صحبت ها وا
داد. معاون راهبردی رئیس جمهور با بیان 
اینکه ما همه باید عادت کنیم که همدیگر 
گروه پایداری  را تحمل کنیم، بیان داشت: »
کنند یا هزار  امروز می خواهند من را عزل 
کار دیگر انجام دهند، اما آنها جزوی از این 
کشور هستند و باید با آن ها هم ساخت.« 
و  نخبگان  جمع  در  ظریف  محمدجواد 
اعضای جامعه مدنی استان اصفهان، اظهار 
کرد: »به عنوان فردی که حدود ۴۰ سال در 
این کشور مسئولیت داشته ام، این را می گویم 
در معاونت راهبردی قصد داریم بپذیریم 
که هم اشتباه کرده ایم و هم در دولت همه 
پاسخ ها را نداریم.« وی خطاب به فعالان 
مدنی و نخبگان استان اصفهان، تصریح کرد: 
»در حکم رئیس جمهور آمده که در معاونت 
راهبردی باید حلقه وصل بین دولت و جامعه 
مدنی باشیم و اتاق های فکر استانی ما هم 
این وظیفه را در استان ها به عهده خواهند 
داشت. شما هم که در آینده عضو اتاق های 
این  است  قرار  بود،  خواهید  استانی  فکر 
وظیفه را بین ما و استاندار انجام دهید.  در 
مورد مفهومی که برخی از دوستان ما درباره 
وفاق دارند، من هم نکاتی دارم و باید در این 
زمینه گفت وگو کنیم. ما همه باید عادت کنیم 
که همه را تحمل کنیم البته آن ها باید بیشتر 
عادت کنند، چون این عادت را ندارند ولی ما 
به زور هم که شده عادت کرده ایم.« رئیس 
مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری 
کید بر ضرورت وفاق بین همه گروه ها  با تأ
گر  ، تصریح کرد:  »ا برای پیشبرد امور کشور
می خواهیم از مهاجرت جوانان جلوگیری 
ایجاد  امید  باید  بسازیم،  را  آینده  کنیم، 
گفتن  کنیم اما این امید به معنای دروغ 
نیست. رفتار ما، رفتار دیگران را می سازد و 
باید بپذیریم که می توانیم آدم های دیگر را 
تغییر دهیم. باید با واقعیت زندگی کنیم نه 
آرزو. ما نباید جلوی کسانی که می خواهند 
جلوی آینده را بگیرند، کم بیاوریم و شکست 

بخوریم.«
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کنش ظریف به حملات تندروها وا
:  پایداری می خواهد من را عزل کند؛ اما یاد بگیریم همدیگر را تحمل کنیم    معاون راهبردی رئیس جمهور

   میرمحمد صادقی:  نباید با نگاه توطئه ای کشور را از خدمات افراد دارای تابعیت محروم کرد

آرمان ملی- حمید شجاعی: مساله جزایر سه گانه ایران 
همواره یکی از مسائلی بوده که اعراب حاشیه خلیج فارس 
نسبت به آن موضع داشتند و در طول بیش از سه۰ سال 
گذشته کمتر نشستی از کشورهای عربی، شورای همکاری 
خلیج فارس یا اتحادیه عرب به ویژه در موضوع جزایر ایرانی 
ح  مشاهده کردیم که در آن یکسری مسائل اختلافی  مطر
کثر بیانیه هایی است  نشود و به عبارتی این مساله ترجیع بند ا
که مطرح می شود. این در حالی است که اعراب منطقه مسائل 
ح مساله جزایر سه گانه  ایرانی  بسیاری دارند که اساسا طر
کمیت ملی ایران قرار دارند نه تنها  که رسما و قانونا تحت حا
ارتباطی به آنها پیدا نمی کند بلکه اصلا نباید در دستور کار قرار 
گیرد. جالب اینجا است که کشورهای حوزه خلیج فارس که بعد 
از گذشت بیش از 6 دهه از منازعه فلسطین با صهیونیست ها 
هنوز نتوانستند به عنوان یک کشور عرب منطقه در حمایت 
از فلسطینی ها طرحی دهند حال به جای حل مسائل میان 
جامعه عرب هر از چندی ادعاهای واهی امارات مبنی بر 
ح می کنند و مشخص  مالکیت جزایر سه گانه ایرانی را مطر
نیست که از این رویه به دنبال چه هدفی هستند. آنچه که 
مسلم است اعراب حوزه خلیج فارس رویکرد دوگانه ای را 
نسبت به ایران طی مقاطع مختلفی پیش گرفته اند و گرچه از 
طرفی در ملاقات های دو یا چند جانبه با مقامات کشورمان 
بر لزروم گسترش همکاری ها  و اهمیت نقش ایران در منطقه 
کید دارند؛ اما در سوی دیگر شیطنت هایی می کنند که  تا
نمی توان به سادگی از کنار آنها گذشت. این در حالی است که 
چه به صورت قانونی و چه به صورت تاریخی نیز خود اعراب و 
اماراتی ها به خوبی می دانند که جزایر تنب کوچک، تنب بزرگ 
و ابوموسی استراتژیک ترین حوزه سرزمینی ایران هستند و 
ح این  کمیت بر این جزایر نیز با ایران است. لذا طر حق حا
مساله روشن آن هم در برخی نشست ها، کنفرانس ها و مجامع 
چیزی جز اظهارات ملال آور نخواهد بود. جالب اینجا است؛ در 
شرایطی که ایران فعالانه مشغول دیپلماسی منطقه ای است  
و سیدعباس عراقچی وزیر امور خارجه در سفر با پایتخت های 
عربی موضوع فعلانه ایران در کنترل تنش و لزوم حمایت از 
مقاومت منطقه ای را مطرح می کند و کشورهای منطقه نیز از 
این رویکرد استقبال کرده اند می بینیم که در یک نشست دیگر 
دوباره فیل برخی سیاستمداران این کشورها یاد هندوستان 
کرده و مجددا ماجرای نخ نما شده جزایر سه گانه ایرانی را 
مطرح می کنند. این رویکرد دوگانه اعراب با ایران را می رساند 
که در روبه رو یک چیز می گویند و در پشت سر به گونه دیگر 

عمل می کنند. 

   ماجرا چه بود؟
اروپا  اتحادیه  سران  اجلاس  اولین  که  بود  چهارشنبه 
و  شد  برگزار  بروکسل  در  خلیج فارس  همکاری  شورای  و 
کرد.  محمد بن سلمان ولیعهد سعودی نیز در آن شرکت 
البته روابط اتحادیه اروپا و شورای همکاری خلیج فارس بر 
اساس توافقنامه همکاری امضا شده در سال ۱۹۸۹ است که 
گفت وگو های منظمی را در مورد همکاری بین اتحادیه اروپا 
و شورای همکاری خلیج فارس در زمینه روابط اقتصادی، 
تغییرات آب و هوا، انرژی، محیط زیست و تحقیقات ایجاد 
می کند. همچنین در خلال شورای مشترکی که در فوریه ۲۰۲۲ 
در بروکسل برگزار شد، وزرای خارجه اتحادیه اروپا و شورای 
همکاری خلیج فارس برنامه همکاری مشترک برای ۲۰۲۲-

کتبر ۲۰۲۳ به روز شد. آنچه مسلم  ۲۰۲۷ را تأیید کردند که در ا
است اتحادیه اروپا دومین شریک تجاری بزرگ کشور های 
شورای همکاری خلیج فارس است. در سال ۲۰۲۳، واردات 
سوخت های معدنی بیش از ۷۵ درصد از واردات اتحادیه 
اروپا از کشور های شورای همکاری خلیج فارس را تشکیل 
می داد. اما آنچه این اجلاس را مهم می نمود بیانیه پایانی 
نشست بود که باز هم در آن بیانیه مشترک ادعا هایی علیه 
جزایر سه گانه ایرانی )تنب بزرگ، تنب کوچک و ابوموسی( 
مطرح شد. در بیانیه مشترک نشست پایانی کشور های عضو 
شورای همکاری خلیج فارس و اتحادیه اروپا ادعا شده است: 
ما از ایران می خواهیم به اشغال جزایر سه گانه امارات متحده 
کمیت  عربی، تنب بزرگ، تنب کوچک و ابوموسی که نقض حا
امارات متحده عربی و اصول منشور سازمان ملل متحد است 
پایان دهد. البته این اولین بار نیست که این اتفاق می افتد. 
در گذشته نیز شورای همکاری خلیج فارس حمایت چین و 
روسیه را درباره این ادعاهای واهی جلب کرد که موضع گیری 
کنش صریح  چین و روسیه موجب ناخرسندی ایران شده، وا

ایران را در پی داشت. 
کنش ها به بیانیه مشترک    وا

پس از انتشار بیانیه پایانی نشست مشترک اتحادیه اروپا 
کنش  های زیادی  با شورای همکاری خلیج فارس شاهد وا
از سوی مقامات و مسئولان کشورمان نسبت به این بیانیه 
بودیم. چنانکه سیدعباس عراقچی در شبکه ایکس نوشت: 
کن«  حکومت  و  بینداز  »تفرقه  خبیثانه  سیاست  دوران 
اروپایی ها در منطقه ما مدت های مدیدی است که به سر 
رسیده است. بخش ایران در بیانیه مشترک اتحادیه اروپا و 
شورای همکاری خلیج فارس پیام های زیادی در خود دارد. 
از نظر ما روشن است که مسیر همکاریِ با احترام که از سوی ما 

در ملاقات های مختلف از جمله در نیویورک به آنها پیشنهاد 
کنون با تمایل اروپا برای »تقابل« پاسخ داده شده  شد ا
است از طریق تحریم پرواز های مسافری و ایراد اتهام عبث 
»اشغالگری« به ایران)!( وزیر امور خارجه افزود: جزایر سه گانه 
همیشه متعلق به ایران بوده اند و تا ابد نیز چنین خواهد بود. 
همچنین سخنگوی دولت نیز در موضعی تند به بیانیه پایانی 
اجلاس  سران اتحادیه اروپا و شورای همکاری خلیج فارس 
کید بر تمامیت  کنش نشان داد. فاطمه مهاجرانی  ضمن تا وا
ارضی ایران در حساب کاربری خود در شبکه اجتماعی ایکس 
نوشت: » تمامیت  ارضی ایران موضوعی نیست که بیگانگان 
جرأت گفت وگو درباره آن را داشته باشند. ابوموسی، تنب 
بزرگ و تنب کوچک پاره تن ایران بزرگ  هستند. اتحادیه اروپا و 
شورای همکاری خلیج فارس در جایگاهی نیستند که در مورد 

سرزمین بزرگ ایران اظهارنظر کنند.«
   امارات پروژه تعریف شده ای دارد

ح مساله  یک تحلیلگر مسائل بین الملل  در خصوص طر
جزایر سه گانه در اجلاس مشترک اتحادیه اروپا و شورای 
همکاری خلیج فارس اظهار داشت:  امارات یک پروژه تعریف 
شده  در این حوزه دارد. یک دوره قبل از انقلاب بعد از اینکه 
این مساله رو به شورای امنیت بردند و در انجا خیلی مورد  
استقبال واقع نشد پس گرفتند، اما بعد از انقلاب این برنامه 
را با شورای همکاری، اتحادیه عرب و همینطور کشورها و 
سازمان هایی که با آنها در ارتباط هستند و روابط تجاری 
ک گذاشتند و الان  اقتصادی سیاسی نظامی دارند به اشترا
می خواهند آن را در بین قدرت های بزرگ تبدیل به مساله ای 
کنند که در خصوص تعلق جزایر سه گانه به امارات اجماع 
حاصل شود. قاسم محبعلی به »آرمان ملی« گفت: آن زمان 
تحت شرایط خاصی یا به ایران فشار بیاورند که  مساله را 
دوجانبه را حل و فصل کند یا به نوعی شورای امنیت ببرند. 
چرا که برخی کشورها متاسفانه بر خلاف روال قانونی و حقوقی 
گر به شورای امنیت برود به هر  با امارات همراهی کرده اند. لذا ا
دلیلی دیگر مثل دهه ۷۰ میلادی نخواهد بود و ممکن است که 
با خواسته های امارات موافقت شود و بعد از آن ممکن است از 
طرف شورای امنیت به دادگاه لاهه و دیوان دادگستری لاهه 
کشیده شده شود. وی تصریح کرد: این مساله پیش از اینکه 
حقوقی باشد سیاسی است. چرا که در حال حاضر ایران  با  
اروپا  و آمریکا روابط خوبی ندارد و روسیه هم شرایط مناسبی 
ندارد و نیازمند امتیاز دادن به کشورهای عربی  است و چون 
کثر استفاده را از  روابط تجاری قوی تری با اعراب دارد، حدا

مساله خواهد برد.

ح موضوع چندباره جزایر سه گانه  ایرانی در مجامع بین المللی را بررسی می کند: »آرمان ملی« طر

ادعای واهی امارات برای مالکیت جزایر ایرانی 
      سیدعباس عراقچی: دوران سیاست خبیثانه »تفرقه بینداز و حکومت کن« اروپایی ها به پایان رسیده است

5 گزینه احتمالی جانشینی یحیی سنوار

با رهبران ارشد حماس آشنا شوید
برخی تصور می کنند که شهادت یحیی سنوار 
در راس حماس خلأ قدرت ایجاد خواهد کرد و 
ح می کند که چه کسی برای  این پرسش را مطر
پرکردن این خلأ در این مرحله حساس از جنگ 
غزه وارد عمل خواهد شد؟ اما از نگاه برخی 
دیگر از تحلیلگران، سازمان حماس از همان 
ابتدای تاسیس به نحوی سازماندهی شده که 
بتواند بعد از ترور هر رهبر یا فرمانده در هر سطح، 
جانشینان احتمالی او را معرفی کند. چه اینکه از 
نظر کارشناسان سیاسی، مرگ سازمانی که بنیان 
آن پیوند های ایدئولوژیک و فعالیت های نظامی 
بوده، اساسا معنا ندارد و چرخه مشکلات در طول 
زمان، سازمان های چریکی را مقاوم تر، رادیکال تر 
و در برابر دشمنانش باانگیزه تر می کند. در چنین 
چارچوب نظری، به نظر نمی رسد مرگ یحیی 
سنوار به نفع اسرائیل بوده باشد و حالا باید دید 
چه کسی جانشین او خواهد شد. در این راستا دو 
دیدگاه بین فلسطینی ها درباره جانشینی سنوار 
وجود دارد. دیدگاه اول قائل به انتخاب جانشین 
از میان فرماندهان نظامی حاضر در جغرافیای 
آنها  که  ل  استدلا این  با  هستند  غزه  درون 
نزدیکی بیشتری به نیروهای میدانی دارند و از 
گرچه  وضعیت مردم نیز مطلع هستند. این افراد ا
محدودیت های ارتباطی بسیاری با بیرون غزه 
دارند اما توانمندی آنها برای هدایت واحدهای 
نظامی حماس بیشتر است. دیدگاه دوم معتقد 
به انتخاب جانشین سنوار از میان افراد شاخه 
سیاسی این تشکیلات در بیرون غزه و از بین 
کسانی است که در قطر و اردن سکونت دارند. 
ل این گروه آن است که انتخاب چنین  استدلا
افرادی ظرفیت بیشتری به حماس می دهد تا 
برای پایان دادن به جنگ با نمایندگان دیگر 
کره کند محتمل ترین گزینه های  کشورها مذا
پیش روی حماس برای جانشینی یحیی سنوار 

را اینگونه می توان بررسی کرد. 
   از محمد سنوار تا خالد مشعل

تحلیلگران از برادر یحیی سنوار، محمد سنوار 
به عنوان محتمل ترین گزینه جانشینی او سخن 
می گویند. محمد مانند برادرش برای مدت 
طولانی رهبر شاخه نظامی حماس بوده است 
و ارتقای او به رهبری می تواند نشان دهنده 
تداوم استراتژی های این گروه در حوزه نظامی 
علیه اسرائیل باشد. بر اساس گزارش ها، محمد 
چهره ای رادیکال تر از یحیی است و مقامات 
او  رهبری  که  کردند  نگرانی  ابراز  آمریکایی 
کرات صلح را چالش برانگیز خواهد کرد.  مذا
در حالی که محمد خود را از توجه ها دور نگه 
داشته اما شخصیتی مهم در عملیات های 
از چندین  کنون  گروه بوده و تا نظامی این 
تلاش برای ترور توسط اسرائیل جان سالم به 
در برده است. خالد مشعل یکی از بنیانگذاران 
حماس محسوب می شود. به دستور مستقیم 
بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر اسرائیل، سازمان 
جاسوسی موساد در سال ۱۹۹۷ زمانی که مشعل 
در اردن زندگی می کرد اقدام به ترور او کرد. 
ماموران موساد با پاسپورت های جعلی کانادایی 
وارد اردن شدند و در حالی که خالد مشعل در 
خیابان راه می رفت ماده ای سمی را به وی 
کردند. مقامات اردنی این سوءقصد  تزریق 
را کشف و دو عضو موساد را دستگیر کردند. 
این مساله به بحرانی در رابطه اردن و اسرائیل 
تبدیل شد و پادشاه سابق اردن از نخست وزیر 
اسرائیل خواست پادزهر ماده سمی را در اختیار 
آن ها قرار دهند. وی تهدید کرد که در غیر این 
کشور  تا قطع روابط دیپلماتیک دو  صورت 
پیش خواهد رفت. اسرائیل پادزهر را تامین کرد 
و درنتیجه خالد مشعل از مرگ نجات یافت. 
او که از آن پس در قطر زندگی می کند، برای 
اولین بار در سال ۲۰۱۲ از نوار غزه دیدن کرد و 
مورد استقبال مقامات فلسطینی قرار گرفت. 
حماس در سال ۲۰۱۷ اسماعیل هنیه را به عنوان 
جانشین او به عنوان رئیس دفتر سیاسی خود 
کنون به  کرد. خالد مشعل هرچند ا انتخاب 
این حال شخصیتی  با  رانده شده،  حاشیه 
کلیدی در تشکیلات حماس محسوب می شود. 
، یکی از بنیانگذاران حماس و  محمود الزهار
یکی از نامزدهای پیشتاز برای جانشینی یحیی 
سنوار است. الزهار در شکل دادن به چارچوب 
ایدئولوژیک این گروه که هم بر مقاومت نظامی 
علیه اسرائیل و هم بر تشکیل حکومت اسلامی 
در غزه تمرکز داشت، نقش مهمی ایفا کرد. او 
به رغم نجات از چندین تلاش برای ترور از سوی 
اسرائیل در سال ۱۹۹۲ و دوباره در سال ۲۰۰۳، 
همچنان یک چهره کلیدی در ساختار سیاسی 

حماس به شمار می رود.
   ابومرزوق؛ خلیل الحیه

ارشد  اعضای  از  یکی  ابومرزوق،  موسی 
دفتر سیاسی حماس و از گزینه های احتمالی 
جانشینی سنوار است. او پس از جدایی از 
اخوان المسلمین فلسطین در اواخر دهه ۱۹۸۰ 
به تأسیس حماس کمک کرد. ابومرزوق زمانی 
رئیس دفتر سیاسی حماس بود و مدت هاست 
که در عملیات سازمانی و مالی حماس، از جمله 
حمایت از فعالیت های شبه نظامی، مشارکت 
داشته است. ابومرزوق به رغم زندانی شدن در 
ایالات متحده در دهه ۱۹۹۰ به اردن تبعید شد و 
همچنان یک چهره بانفوذ در دستگاه سیاسی 
گرچه او بیشتر  گروه باقی مانده است. ا این 
وقت خود را در تبعید گذرانده است، اما تجربه و 
پیوندش با ایدئولوژی اصلی حماس او را به یک 
نامزد قوی برای تصدی رهبری سیاسی تبدیل 
کنون در قطر  کرده است. از سوی دیگر الحیه که ا
در تبعید زندگی می کند، چندین دهه یکی از 
مقامات حماس بوده و معاون یحیی سنوار بود.


